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De Metropolitaan Nr.2

De tweede MRA Raadtafel

Belevenissen van een tafeldame
Statenlid Maike Müller zit sinds januari 2022 namens PS 
Flevoland aan de raadtafel van de MRA. Deze tafel geeft 
gevraagd én ongevraagd advies aan het MRA Bestuur en de 
MRA Algemene Vergadering over de processen die de 
gemeenteraden en Provinciale Staten aangaan. 
Alle gemeenteraden en beide Provinciale Staten in de MRA zijn 
ieder met één lid vertegen woordigd in de MRA Raadtafel.

Op 10 mei 2022 vond de tweede MRA Raadtafel plaats,
de eerste na de gemeenteraadsverkiezingen, met veel nieuwe 
leden. Een aantal van deze vers aangetreden raadsleden was 
nog niet zeker of zij de komende jaren een plaats aan de 
Raadtafel zouden innemen. Binnen hun gemeenteraad was er 
nog geen vast lid aangesteld. 

Kosten MRA
Desalniettemin werd er uitgebreid teruggeblikt op de vergadering van 9 februari. Met name op 
het ongevraagde advies over de Meerjarenbegroting. De vraag om de ‘om-niet’ personele inzet 
inzichtelijk te maken op de Meerjarenbegroting heeft de MRA afgewezen met als argument dat 
deze uitgaven niet bij de MRA liggen, maar bij de gemeenten en provincies. Wel is er voorgesteld 
om in de Algemene Vergadering een verdeelsleutel te agenderen waarin op schaal van de deel-
regio’s en naar rato van inwoneraantal een verdeling zal worden gemaakt van de benodigde inzet 
voor de MRA Directie. Door deze verdeelsleutel en het gesprek hierover in de deelregio’s zal voor 
de individuele deelnemers inzichtelijk worden wat voor hen mogelijkerwijs de gevolgen zijn. Deze 
kosten kunnen alleen inzichtelijk worden gemaakt door dit binnen de eigen gemeente of provincie 
op te vragen. Er werd in de discussie nogmaals benadrukt dat de Raadtafel alleen over het proces 
gaat; raden en Staten gaan over de inhoud. De exacte kosten (en eventuele invulling daarvan) zijn 
dus aan de raden en Staten zelf om die inzichtelijk te krijgen. Ik heb deze vraag natuurlijk direct 
neergelegd in de commissie EMS en het is nu aan PS of wij de om-niet kosten voor de MRA in de 
jaarrekening en begroting willen hebben.

Tijdens de vorige vergadering was afgesproken dat er een nieuwe voorzitter en plaatsvervanger 
zouden worden gekozen. In de vergadering van 10 mei is dat gebeurd. Zowel de voorzitter als de 
plaatsvervangend-voorzitter werden beiden herkozen. Emile Karregat van de gemeente
Edam-Volendam is voorzitter en tot plaatsvervanger is Trudie van ’t Hull-Bettink uit de 
Haarlemmermeer herkozen. Dit was op zich niet verbazingwekkend, omdat er simpelweg 
geen andere kandidaten waren.

Rijke oogst voor Flevoland in het Bestuurlijk Overleg Leefomgeving

Op 20 juni spraken de bestuurders van de MRA met de nieuwe minister voor Volkshuisvesting en 
Ruimtelijke Ordening. Jan de Reus was er als voorzitter van het MRA platform Mobiliteit, lid van platform 
Ruimte en als gedeputeerde van Flevoland aanwezig. Door de samenwerking met de MRA had Flevoland 
het huiswerk goed voor elkaar. Dit resulteerde onder andere in het binnenhalen van fondsen voor de 
stadsharten van Lelystad en Almere. 

Er is uiteraard gesproken over het bouwen van woningen. De MRA heeft Minister Hugo de Jonge 
aangegeven binnen zijn bestuursperiode (tot 2025) bijna 50.000 woningen in de stadsharten te 
kunnen bouwen. Deze woningen komen vooral rond de OV knooppunten. Het grootste aandeel 
van de realisering neemt Amsterdam voor haar rekening. De binnensteden van Almere en Lelystad 
zijn samen goed voor bijna 20%. Naast de stadsharten worden er afspraken gemaakt voor de peri-
ode tot 2030. In Flevoland kunnen er straks op basis van de huidige woonvisies, bouw- en bestem-
mingsplannen bijna 40.000 extra nieuwe woningen staan. We nemen hiermee meer dan 20% van 
de woningbouwopgave van de MRA voor onze rekening. 

Amsterdam Bay Area in De Metropool

Amsterdam Bay Area (ABA) is de gebiedsontwikkeling rond het IJmeer en Markermeer. 
De baai loopt vanaf Amsterdam aan de westzijde, via Diemen en de Gooi- en Vechtstreek tot Almere en 
de Oostvaardersplassen aan de oostzijde van de MRA. ABA is de opvolger van de Rijksstructuurvisie
Amsterdam – Almere – Markermeer en bouwt voort op dezelfde ambities ten aanzien van verstedelijking, 
bereikbaarheid, ecologie en natuur. 

Fysieke ruimte voor ontwikkeling
De afgelopen twee jaar is er stevig gestudeerd op de gebiedsopgaven in het ABA-gebied. Dat heeft 
geleid tot een dik rapport met veel deelonderzoeken. Het zogenaamde MIRT-onderzoek ABA (MIRT 
staat voor Meerjarenprogramma Infrastructuur Ruimte en Transport, het investeringsprogramma 
van het Rijk) is inmiddels afgerond en in april 2022 aan de Tweede Kamer aangeboden. Ook is het 
aan de Provinciale Staten van Noord-Holland en Flevoland en de betrokken gemeenteraden aan-
geboden. Belangrijkste conclusie van het MIRT Onderzoek is dat dit gebied de fysieke ruimte biedt 
voor grootschalige woningbouw en een impuls kan geven aan de economie. Er zijn dit jaar twee 
vervolgonderzoeken gestart. 

Drie opgaven
In het gebied spelen verschillende gebiedsopgaven die in samenhang worden opgepakt. Allereerst 
ecologie en natuur. De vraag is hoe het ecologisch systeem in het IJmeer en Markermeer versterkt 
kan worden en toekomstbestendig gemaakt kan worden – dat wil zeggen ‘bestand’ tegen verdere 
verstedelijking rondom de baai. Daarvoor moet de kwaliteit van het water verbeteren en moet er 
geïnvesteerd worden in natuurontwikkeling. Zowel in het IJmeer en het Markermeer als in de 
gebiedsovergangen tussen water en land. 

De tweede gebiedsopgave is de verdere verstedelijking die de komende decennia gaat plaats-
vinden, met als belangrijkste ‘driver’ de urgente woningbouwopgave in de MRA. In Almere en 
Lelystad zullen de komende jaren tienduizenden woningen worden gebouwd. Maar verstedelijking 
is meer dan huizen bouwen. In het streven naar complete steden en samenlevingen investeren we 
bijvoorbeeld ook in economie, voorzieningen en recreatie. En dat alles state of the art! 
Dus klimaatadaptief, natuurinclusief, circulair en energieneutraal. 

De derde gebiedsopgave is de multimodale bereikbaarheid van het gebied. Met de groei van het 
aantal inwoners en de groei van de werkgelegenheid in Almere en Lelystad zal de kwaliteit van 
de bereikbaarheid moeten toenemen. Aandacht voor bereikbaarheid is meer dan het simpelweg 
faciliteren van mobiliteitsgroei. De komende jaren zullen we ook moeten voldoen aan de klimaat-
doelen. Bijvoorbeeld door maatregelen ten aanzien van (auto)mobiliteit. Dat betekent: minder en 
anders reizen. Daarom zetten we in op groei van het gebruik van het OV, de (elektrische) fiets en 
structureel thuiswerken. Uiteraard voor wie dat mogelijk is. Veel bewoners van de provincie zijn 
nog afhankelijk van de auto en kunnen ook niet thuiswerken. 

Voorwoord

Hierbij presenteer ik u de tweede editie van 
De Metro politaan. In deze lange editie leest u over de 
inbreng van de platforms Ruimte en Mobiliteit die beiden 
in de portefeuille van Jan de Reus zitten. De samen-
hang tussen wonen en bereikbaarheid is hiermee nauw 
verweven. Samen met de MRA heeft gedeputeerde De 
Reus met het kabinet ge sproken over het bouwen van 
woningen, bereikbaarheid en randvoorwaarden voor het 
ontwikkelen van de Flevolandse steden en samenleving. 
Ook de nieuwe koers van het Portefeuillehouderoverleg 
Duurzaamheid van Cora Smelik komt in deze editie aan 
bod. En natuurlijk vindt u opnieuw een verslag van Maike 
Müller over haar visie op de vergadering van de raadtafel 
van de MRA.

Jop Fackeldey, coördinerend portefeuillehouder Metropoolregio Amsterdam

Programmatische aanpak gewenst
In het gesprek heeft de MRA duidelijk mee-
gegeven aan de minister dat we deze opgave 
alleen kunnen uitvoeren met hulp van het Rijk. 
Ten eerste als het Rijk ons helpt met budget 
voor het oplossen van een aantal knelpunten 
rondom OV Knooppunten. Maar het Rijk moet 
wat ons betreft meer doen. We willen namelijk 
niet alleen woningen bouwen, maar complete 
steden en samenlevingen. Per gebied en stad 
is er een integraal pakket nodig om de stad 
verder te laten groeien én bloeien. We hebben 
het Rijk gesuggereerd de huidige financiering 
van projecten meer op programmaniveau 
te brengen waarmee onnodige bureaucratie 
wordt voorkomen. Dan kan ingespeeld worden 
op versnellingsmogelijkheden en rekening 
gehouden worden met projecten die door om-
standigheden zoals b.v. stikstof vertragen. Deze 
werkwijze stelt ons in staat veel sneller geld toe 
te wenden op plekken en voor projecten die het 
op dat moment echt nodig hebben. 

Stikstof en korte termijn
In zo’n integraal programma wordt ook de 
benodigde inzet voor ecologie, klimaat, energie, 
economie, onderwijs en stikstof meegenomen. 
Stikstof is op veel plekken in Noord Holland een 
groot probleem, terwijl dit bij de gemeenten 
Almere en Lelystad niet het geval is. 
De Flevolandse gemeenten liggen relatief ver af 
van stikstofgevoelige Natura 2000 gebieden en 
de Flevolandse natuur op onze vruchtbare klei-
bodem is niet stikstofgevoelig. Het Rijk heeft er 
vertrouwen in dat de stadsontwikkelingen rond 
de OV-knooppunten van Lelystad en Almere op 
de korte termijn gerealiseerd worden. We heb-
ben voor de termijn tot 2025 op basis van de 
opgestelde gebiedsplannen middelen aan het 

Rijk gevraagd voor noodzakelijke maatregelen 
in de stadsharten van Lelystad en Almere. Er is 
24 miljoen onder voorwaarden toegekend aan 
deze steden om de knooppuntontwikkelingen 
uit te voeren.

Lange termijn en bereikbaarheid
Naast afspraken over geld is er gesproken over 
de middellange en lange termijn. Om na 2030 
in Flevoland verder te kunnen met woning-
bouwontwikkeling moeten nu de voorbereidin-
gen worden getroffen om te voorkomen dat 
wegen en het openbaar vervoer vanaf 2030 
niet vastlopen.
 
Er is afgesproken te starten met de verkenning 
naar het verbeteren van het traject A27 tussen 
Almere Haven en Eemnes.

Voor de ontwikkeling van Pampus, waar hoog-
stedelijk gebouwd kan worden, is het tijdig 
aanleggen van een IJmeerverbinding een harde 
voorwaarde. In het gesprek met de Ministers 
de Jonge en Harbers is aangegeven dat, indien 
we Pampus ontwikkelen, de noodzakelijke 
randvoorwaarden moeten worden ingevuld. 

Verder zijn afspraken gemaakt over het niet 
verder vertragen van de verbreding van de A6 
tussen Almere en Lelystad. Om de noodzake-
lijke stikstofberekeningen uit te voeren heeft 
het Rijk aan de Provincie gevraagd te helpen 
deze berekeningen uit te voeren. Het Rijk heeft 
hiervoor zelf onvoldoende capaciteit. 

De komende periode wordt met het Rijk 
onderzocht hoe we afspraken vorm geven. 
In het najaar kunnen daarmee verdere 
keuzes, prioriteringen en nieuwe inve  sterings-
beslissingen worden genomen. 

Gevraagd en ongevraagd advies
Op de agenda stonden twee gevraagde adviezen, een over twee symposia en een over de 
verstedelijkingsstrategie. Alle raadtafelleden hadden moeite met de vraagstelling. Wat werd er 
nu eigenlijk van ons gevraagd? Mijn indruk is dat we daar eigenlijk niet helemaal zijn uitgekomen. 
We hebben door de discussie die ontstond wèl een ongevraagd advies toegevoegd: of men bij het 
organiseren van dergelijke evenementen rekening kan houden met het feit dat de meeste 
raads- en statenleden naast hun publieke taak ook gewoon werken! En dat verspreiding over 
meerdere dagen van dergelijke evenementen het een stuk makkelijker maakt om deel te nemen. 

Ik heb in de vergadering opgemerkt dat als men de stukken wil lezen, men eerst door een laag 
glossy infographics heen moet. De boodschap wordt daar niet altijd duidelijker van. Daar waren 
de raadstafelleden het mee eens. Het MRA bureau gaat voor verbetering zorgen.

Bont gezelschap
Vergeleken bij de vorige vergadering was deze keer een stuk levendiger. Er waren meer en fellere 
discussies. En dat heeft zeker iets opgeleverd. In de vorm van een ongevraagd advies, namelijk dat 
het MRA Bestuur en de Algemene Vergadering de termijn van drie weken voor publicatie van de 
agenda en stukken in acht moeten nemen. Het is namelijk bijzonder irritant dat er op het laatste 
moment nog stukken komen die of even snel moeten worden doorgenomen of, in het ergste geval, 
geheel aan de aandacht ontsnappen. 

Binnen onze discussies werd nogmaals benadrukt dat de Raadtafel er niet alleen zit om gevraagde 
adviezen te geven, maar dat zij ook ongevraagd advies kan geven. Voor ons als leden van de 
Raadtafel is deze bekrachtiging van belang. Zeker met onze achterban in het achterhoofd. Wij als 
PS kunnen procesmatige zaken ter discussie stellen aan die Raadtafel. Dit kan tot adviezen leiden 
richting het Bestuur en/of de Algemene Vergadering indien we er ook consensus over bereiken 
binnen de raadtafel. Over hoe we die consensus binnen de Raadtafel bereiken is uitgebreid 
gesproken. Net als in onze Staten bepaalt de meerderheid, maar heeft unanimiteit de voorkeur. 

De Raadtafel is een bont gezelschap dat, ongeacht hun politieke kleur, vooral meedoet om het 
democratisch proces te bewaken. De manier waarop is net zo belangrijk en interessant als de
inhoud. Ik roep daarom iedereen op om de stukken van de MRA door te nemen, na te denken 
over het proces en mij input en feedback te geven! 

Wegknelpunten
In een verdiepend onderzoek naar wegknel-
punten wordt een dynamisch verkeersmodel 
gebruikt. Hiermee komt er veel beter zicht op 
het ontstaan van knelpunten en de doorwer-
king ervan op knooppunten en op de door-
stroming. 

Het model neemt het Hoofdwegennet en 
het Onderliggend Wegennet in ogenschouw. 
De onderzoeksresultaten zijn in september 
beschikbaar en worden gebruikt in de voor-
bereiding van de besluitvorming voor nieuwe 
gesprekken met het Rijk komend najaar. 

Prioritaire investering
De stip aan onze horizon is de realisatie van 
een IJmeerverbinding. De komende tijd onder-
zoeken we welke vervolgstappen we kunnen 
zetten in de fasering van de ABA gebieds-
ontwikkeling. We werken een investerings-
pakket voor de eerste fase tot 2030 uit. 
Vanwege beperkte financiering prioriteren we 
de noodzakelijke maatregelen en de uitwerking 
die invulling geven aan integrale gebiedsont-
wikkeling. Denk aan een innovatiecampus, 
maatregelen in de overgang tussen water en 
land, ecologie, klimaat en (OV) bereikbaarheids-
maatregelen. Welke zijn nu strikt noodzakelijk, 
welke kunnen later en waarvan krijgen we 
nooit spijt? Kortom: Er is nog het nodige 
onderzoek nodig. Tegelijkertijd zetten we de 
eerste stappen in de uitvoering. 

De laatste vergadering MRA PHO Duurzaamheid

Op een bloeiend Floriadeterrein kwamen dinsdag 17 mei voor de eerste keer sinds het uitbreken van de 
coronapandemie de portefeuillehouders Duurzaamheid binnen MRA-verband in levenden lijve bijeen. 
Het zou ook meteen de laatste keer zijn. Dat klinkt somber, maar was het allerminst. 

Na aankomst werden de deelnemers aan het portefeuillehouder overleg van harte welkom geheten door 
wethouder Jan Hoek, die namens de gemeente Almere bestuurlijk verantwoordelijk is voor de organisatie 
van de Floriade Expo 2022. Tijdens deze internationale tuinbouwtentoonstelling presenteerde de 
provincie Flevoland zich als voedselproducent van de toekomst. Vanuit de provincie was gedeputeerde 
Cora Smelik als voorzitter aanwezig. 

Energiearmoede en energietransitie
Op de vergadering werd de samenhang tussen het actuele onderwerp ‘energiearmoede’ en de 
noodzakelijke ‘energietransitie’ besproken. De hoge energieprijs brengt veel mensen in de proble-
men. Maar zelfs als de gestegen energieprijzen zich normaliseren, zal energiearmoede niet van de 
bestuurlijke agenda verdwijnen. Armoede en een leefbaar klimaat hebben beiden grote prioriteit. 
Binnen de MRA willen we dat iedereen meedoet in de energietransitie naar duurzaam, 
aardgas-loos en CO2-neutraal. De energietransitie mag niet leiden tot verdeeldheid in de samen-
leving tussen mensen die de energietransitie wél kunnen betalen en zij die vanwege de hoge 
investeringskosten genoodzaakt zijn veel langer fossiele en onzuinige energie te verbruiken. 

In de eerlijke energietransitie spelen woningbouwcorporaties een belangrijke rol. Het is de vraag in 
hoeverre binnen MRA-verband gezamenlijk actie moet worden ondernomen, of dat gemeenten dat 
individueel oplossen. De bestuurlijke trekkers zullen hierover de komende tijd afstemming zoeken. 
De plaats die het thema energie krijgt binnen de verschillende gemeentelijke coalitieakkoorden is 
daarbij leidend. 

Doorstart
Tijdens het overleg is besloten om het Portefeuilleoverleg in zijn huidige vorm op te heffen. 
Geen zorg, de bijbehorende taken worden overgedragen aan de andere platforms Economie, 
Ruimte en Infrastructuur. In die platforms is duurzaamheid een breder onderwerp van bespreking.
Eenmaal per jaar wordt voor alle MRA-bestuurders Duurzaamheid een bijpraat- en informatie-
bijeenkomst georganiseerd, waarin uitwisseling plaats vindt over de stand van zaken rond
duurzaamheid: de Duurzaamheid Top. De nieuwe werkwijze zal na het zomerreces worden 
ingevoerd, waarna eind 2023 een evaluatiemoment volgt. 


